
 
Zápis ze 189. zasedání Akademického senátu Slezské univerzity  

konaného dne 5. 1. 2010 v Karviné 
 
 
Přítomni:  Vaněk, Sedlář, Kolibová, Čermák, Mrověcová, Siostrzonek, Vojtal, Římovská, 

Botlík, Harasimová, Rojík, Štefek, Brázdil 

Omluveni:  Janiš, Veselý, Urbanec, Bednařík, Fidler, Miškus, Mamula 

Neomluveni:   
Hosté:  Žáček, Kania 

  
 
 
PROGRAM: 
 

 
1. Různé 

 
 
 
 
Předseda AS SU Vaněk přivítal přítomné senátory, zástupce vedení a hosty. Zahájil 
zasedání AS SU a seznámil přítomné s programem jednání. 

 
 

1. Různé 
a) Hodnocení minulého roku a výhledy do budoucna 
 
 
Rektor: V globálním pohledu můžeme rok 2009 hodnotit jako relativně uspokojivý. 
Relativnost je dána tím, že se Slezská univerzita musí poměřovat v prvé řadě s ostatními 
vysokými školami. Naše postavení vcelku odpovídá velikosti, síle vyjádřené hodnocením 
vědy a výzkumu i personálnímu složení. Naší ambicí je posunout se v žebříčku českých 
vysokých škol výše, což se v posledních letech do jisté míry daří, postup by ale mohl být 
výraznější. 
Jedním z největších problémů je snižující se kvalita uchazečů, což je navíc zvýrazněno  
i skutečností, že uchazeči, kteří při přijímacích zkouškách skončili na předních místech, dají 
mnohdy přednost zápisu na tzv. kamenné univerzity. 
Výrazné rezervy máme v kvalifikační struktuře. Ve srovnání s vysokými školami vzniklými  
na základě pedagogických či jiných fakult máme doposud nižší počet profesorů a docentů. 
Je otázka, zda jsme za 20 let působení univerzity udělali všechno proto, abychom tehdy 
vzniklý handicap dohnali. Do budoucna je třeba věnovat personální práci maximální 
pozornost. Znamená to vytváření podmínek pro získání výrazných osobností z ČR  
i ze zahraničí a především dbát o výchovu mladých perspektivních pracovníků. 
Omezený počet vysoce kvalifikovaných pracovníků vytváří nižší než žádoucí míru výstupů 
v oblasti vědy a výzkumu. Větší péči je rovněž nutno věnovat scientometrickým kritériím. 
Podporovat a financovat se nadále budou pouze projekty, kde je jasně definovaný cíl  
do některého s uznatelných výsledků. 



Postupně bude docházet k roztřídění vysokých škol na výzkumné a nevýzkumné. Ambicí SU 
je, aby byla zařazena do kategorie nejvyšší. 
Ve vzdělávací činnosti máme celou řadu problémů. Jedním z nich je vysoká míra 
neúspěšnosti studentů, zejména v prvním ročníku u oborů bez přijímacích zkoušek, 
nerovnoměrný zájem o navazující magisterské studium, míra neúspěšnosti doktorandů, 
zvláště u těch, kteří po získání zaměstnání a přechodu do kombinovaného studia nemají sílu 
a někdy ani zájem studium dokončit. Bedlivě je třeba sledovat kvalitu doktorského studia. Při 
vysokých nárůstech počtu přijatých vzniká otázka, zda vzhledem k počtu docentů  
a profesorů lze ve všech případech zajistit dostatečnou kvalitu vedení doktorských prací. 
K nepochybným úspěchům ve studijní oblasti náleží získání certifikátu Diploma supplement 
Label, připomenout je nutno schválení některých atraktivních studijních programů, cenné 
úspěchy ústavu tvůrčí fotografie, jehož studenti získali řadu cen a reprezentovali Slezskou 
univerzitu především v mezinárodním měřítku ad. 
 
Z ekonomického hlediska se podařilo především zajistit bezproblémový náběh Fakulty 
veřejných politik, dokončení knihovny v objektu Na Vyhlídce v Karviné zajistilo podstatně 
vyšší komfort podmínek studia. 
Zákaz zahajování nových investic neumožnil zahájit plánované rekonstrukce v Opavě, 
zejména u objektu Bezručova 14. 
 
Výhled do roku 2010: 
 
Podle předběžného a dosud neoficiálního rozpočtu na vzdělávací činnost, by se měla 
univerzita pohybovat zhruba v číslech roku loňského. 
 
V personální oblasti zvažujeme možnosti vyšší míry využití motivačních prvků směřujících 
k podpoře získávání grantů z grantové agentury. 
 
Ve studijní oblasti je třeba upozornit na úvahy MŠMT nenavyšovat nadále počty bakalářů  
a snižovat počty navazujících magistrů. 
 
Zvyšující roli bude i nadále sehrávat snaha o zkvalitnění výuky. 
 
Velkou pozornost bude nutno věnovat získávání finančních prostředků mimo vzdělávací 
činnost, protože i tato oblast se stává jedním z kritérií hodnocení vysokých škol. 
 
Zatímco se rok 2010 bude blížit relativně běžnému standardu, léta 2011 – 2013 budou velmi 
obtížná a bude třeba vyvinout maximální úsilí pro zajištění kvalitativního a ekonomického 
růstu.                                                                  
 
Kvestor 
I když budeme v roce 2010 s rozpočtem na vzdělávací činnost na stejné úrovni jako v roce 
2009, tak s ohledem na zvýšení DPH si myslím, že v roce 2010 bude pokryto jen to základní 
a nebudeme schopni významného rozvoje a modernizace. 
Jsou faktory, které čísla ovlivnili. Jedním je změna přístupů propočtu částky na vzdělávací 
činnosti (z původních dvou parametrů jsou nyní tři).  
Druhým je, že se již nepracuje s koeficienty studijních oblastí.  V loňském roce se 
přepočítaval koeficient náročnosti za bakaláře a navazující magistry. Letos pracuje MŠMT s 
koeficientem za všechny studijní obory. Rovněž došlo k propadu základního normativu, který 
se propadl o 12,5 procenta. Toto mělo vliv na to, že na rok 2010 dostáváme o 15,5 milionu 
méně než  v roce předcházejícím. Nebo bonifikace za absolventy, když porovnáme s rokem 
2009, došlo  ke snížení a SU dostává asi o půl milionu méně. Všechno je to dáno zavedením 
třetího parametru – kvalitativního. 
 



V rámci tohoto kvalitativního ukazatele jsme obdrželi částku 14 milionů 700 tis. Pro rok  2010 
je zde propad o 1 mil. 65 tis korun, tedy o 0,6 %. Je to tedy skoro na stejné úrovni, ale 
zvýšením DPH to může mít negativní dopad na naše náklady, které se budou zvyšovat. 
Nemělo by to mít však vliv na mzdové náklady. Budeme muset hledat nějaká úsporná 
opatření. Na rektorátě jsem je už zaváděl ke konci roku. Tyto prostředky budou přesunuty  
do letošního roku, abychom to nějak zvládli. Prozatím je toto neoficiální a uvidíme, jaká čísla 
nám budou sdělena.  
 
b) Dopis p. Klapky 
 
Předseda Vaněk navrhl vytvoření pracovní skupiny k prostudování materiálů spojených 
s řešením skutečností uvedených v dopise p. Klapky. 
Byla vytvořena pracovní skupina ve složení: 
 
Ing. Soňa Harasimová – vedoucí skupiny; 
Mgr. Jiří Siostrzonek, Ph.D.; 
PhDr. Petr Vojtal; 
Martin Štefek; 
Ing. Stanislav Rojík; 
 
c) Příprava oslav 20 let fakult a Slezské univerzity 
 
Rektor 
Obchodně-podnikatelská fakulta i Filozoficko-přírodovědecká fakulta si budou připomínat 20 
let své existence. Tyto záležitosti jsou předmětem jednání vedení fakult a univerzity. Pokud 
by ze strany senátu byl návrh přispět nějakými náměty, velmi bychom to uvítali.   
 
 
Siostrzonek: Vrátil bych se k oslavám 20. výročí. Myslím si, že je to důležitá věc, a že by to 
bylo zajímavé jako prezentace univerzity. Zda bude stanovena nějaká skupina, která bude 
tyto oslavy koordinovat.? Např. příprava dokumentů  od začátku vzniku až do současnosti.  
 
Kvestor: Tyto dokumenty jsou uloženy v archivu a již z nich bylo čerpáno u 15. výročí 
Slezské univerzity. Jako koordinátor jsem vyzval fakulty, aby nastínili, co plánují v rámci 
oslav. Na poradě vedení byla jmenována skupina, která tyto materiály dá dohromady  
a dovede to až do vyvrcholení oslav. Oslovíme i další lidi, kteří by mohli přispět k celé 
přípravě, např. pamětníci od vzniku univerzity apod.  Takovým klíčovým nápadem, který 
jsme dnes deklarovali na Kolegiu rektora, že bychom v rámci zahájení nového 
Akademického roku udělali zahájení všech vysokých škol v rámci zahájení akademického 
dne. Pokud bychom to zařadili na září, tak to bude velice problematické, protože s námi 
budou bojovat jiné univerzity, tak že bychom to udělali v roce 2010. Zahájení by bylo pro 
všechny univerzity na půdě Obchodně-podnikatelské fakulty. 
 
d) Odborný rozvoj pracovníků 
 
Mroviecová: Měla bych dotaz na pana rektora ohledně zvyšování docentů a profesorů. 
Existují nějaká pravidla odměňování pro kandidáty, kteří se připravují na docenturu nebo 
habilitační řízení? Protože při tom zatížení, kdy člověk učí a publikuje, je to velmi náročné. 
 
Rektor: Pokud jde o motivační prvky, např. Filozoficko-přírodovědecká fakulta má kariérní 
řád, který toto zohledňuje. V rámci IGS  je každoročně možno získat prostředky pro přípravu 
habilitačních a profesorských řízení. 
 
Vaněk: Obchodně-podnikatelská fakulta také chystá kariérní řád.  
 



Rektor: Slezská univerzita má zájem na personálním růstu vlastních pracovníků, ze strany 
vedení má snaha o zkvalitnění personálního složení jednoznačnou podporu, prioritně  
se však daným problémem musí zabývat vedoucí součástí a vedoucí ústavů a kateder. 
 
e) Kolejné 
 
Brázdil: Všiml jsem si, že se budou od 1. ledna zdražovat koleje asi o 50 Kč.  
 
Kvestor: Na to nemohu odpovědět. Tato oblast je spravována fakultami samotnými. Vedení 
Slezské univerzity nemá informace o tom, jak se mění ceny. Vydali jsme příkaz rektora, že 
fakulta, která toto provozuje musí vydat stravovací a jiný řád, jako vnitřní předpis součásti, 
abychom věděli jak postupují. A dojde to do takové situace, že vy budete schvalovat tento 
vnitřní předpis, a tam bude řešena  i oblast ekonomická a studenti budou moci do toho 
jakýmsi způsobem zasáhnout. Prozatím ale tento předpis nebyl předložen. 
 
Rojík: Na Obchodně-podnikatelské fakultě byl předpis předložen, ale byl posunut k dalším 
úpravám. 
 
Rektor: V termínu příštího kolegia rektora 2. 2. 2010 jsme se rozhodli, že kromě běžného 
kolegia uděláme rozšířené kolegium, kde zveme celé vedení jednotlivých součástí, děkany, 
tajemníky, proděkany a všechny akademické senáty.  Rozšířené kolegium se bude konat  
2. 2. 2010 v Karviné od 13.00 hodin. 
 
 
 
 
 
Příští zasedání Akademického senátu se bude konat 16. 2. 2010 v 11.00 hodin v Opavě. 
 
 
 
 
 
 
Zapsala:  
Zuzana Moravcová, 5. 1. 2010 
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